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oedseltekorten

werken

ontwrichtend op

de maatschappij.

We hebben dan

ook eerder meer

dan minder

landbouwgrond

nodig

Niet BBB maar
andere landbouw
is goed voor boeren
Als de Nederlandse landbouw op de huidige intensieve voet

doorgaat, telt Nederland over een kleine twintig jaar nog

achtduizend boeren. ,,Als de BBB echt voor de boeren is dan

moet de partij zich inzetten voor een totaal andere landbouw”,

stelt akkerbouwer Meino Smit.
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D
e landbouwsector
slaat zich vanwege
zijn prestaties graag
op de borst. Ten
onrechte vindt Mei-

no Smit, zelf boer, uit Paterswolde.
Of de landbouwsector echt een parel-
tje is voor de Nederlandse economie
hangt volgens hem af van hoe je
ernaar kijkt. De arbeidsproductivi-
teit is tussen 1950 en 2020 vooral
door mechanisering fors gestegen (al
is dat weer veel minder als de toena-
me van de arbeid in de toeleverings-
bedrijven van de agrarische sector
wordt meegerekend).

Kijken we echter naar de op-
brengsten van de sector en het ge-

bruik van alle hulpmiddelen
zoals mechanisatie en

kunstmest, dan is de
productiviteit

juist gedaald.
Zo wist de

land-
bouw

tussen 1950 en 2020 17 procent meer
energie per hectare te oogsten, maar
verbruikte hij daar ruim 700 procent
meer energie voor.

Voor de productie was, naast de
kleine twee miljoen hectare land-
bouwgrond in Nederland, ook nog
ruim drie miljoen hectare grond
elders in de wereld nodig voor onder
andere veevoer.

Vijf jaar geleden rekende Smit het
al voor in zijn proefschrift De duur-
zaamheid van de Nederlandse landbouw

1950–2015–2040. Vorig jaar schreef hij
zijn verhaal op in het voor een bre-
der publiek bestemd boek: Naar een
duurzame landbouw in 2040. ,,Als ik dit
verhaal over de gedaalde productivi-
teit aan boeren vertel, zijn ze er ook
verbaasd over. Maar willen we niet
op een catastrofe afstevenen dan
moet het roer echt om.”

Watervervuiling
Het fraaie economische beeld dat
velen hebben van de Nederlandse
landbouw komt mede doordat de

sector veel kosten die ze ver-
oorzaakt niet zelf be-

taalt, maar afwentelt op de gemeen-
schap. ,,Deze maatschappelijke
kosten als bijvoorbeeld de waterver-
vuiling en uitstoot van CO2 en stik-
stof door de landbouw, zijn rond de
twintig miljard euro per jaar.
Voor die schade draait
niet de landbouw op,

maar betalen wij burgers via de
belasting. Daar staat een toegevoeg-
de waarde van die sector tegenover
van nog geen zeven miljard. De
huidige landbouw is dus zwaar ver-
liesgevend als je de maatschappelij-
ke kosten meerekent.”

Uitgangspunt voor Smits onder-
zoek naar een duurzame landbouw
zijn de klimaatafspraken die, alweer
acht jaar geleden, in Parijs zijn ge-
maakt om te grote opwarming van
de aarde tegen te gaan. ,,Die afspra-
ken halen we niet met alleen om-
schakelen naar groene energie, maar
ook het energieverbruik zelf moet
fors naar beneden. Dat betekent voor
de landbouw veel minder inzet van
hulpmiddelen als bijvoorbeeld grote
en zware machines en veel meer
mensen op het land.”

De aanpak van de CO2-uitstoot en
ook stikstof is niet alleen een op-
dracht voor de landbouw, benadrukt

hij. ,,Ik snap de boeren die in de
stikstofdiscussie wijzen naar Tata
Steel en Schiphol. Dat de Nederland-
se overheid die twee grote vervuilers
en energieverbruikers ongemoeid
laat, deugt natuurlijk niet. Zo krijg je
ook nooit draagvlak voor je beleid.”

Stikstofprotesten
Bij de stikstofprotesten riepen veel
boeren dat de overheid de sector om
zeep helpt. Maar niet zozeer de
stikstofaanpak als wel het huidige
landbouwbeleid waarbij verduurza-
ming niet het uitgangspunt is, is
volgens Smit de grootste bedreiging
van de landbouw. Als de landbouw-
sector op de huidige voet doorgaat,
betekent dat volgens hem zelfs het
einde van de boerenstand in Neder-
land. ,,Je krijgt dan alleen nog maar
meer mechanisatie en hoogtechnolo-
gische oplossingen om de schadelij-
ke effecten van de land-
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Na stikstof duikt

weer het volgende

probleem op. Zet

liever in op echte

verduurzaming

van de landbouw,

dan lost het

stikstofprobleem

zich vanzelf op
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houden. Tegelijk heeft de partij geen
pasklaar antwoord op het stikstof-
probleem of een langetermijnvisie
hoe het met landbouw verder moet.
Die heb ik wel. Laten ze dus vooral
mijn boek lezen.”

Zelf heeft Smit een biologisch
akkerbouwbedrijf. Ook hij maakt
nog gebruik van machines op fossie-
le energie. ,,In je eentje het systeem
veranderen is ondoenlijk. Als ik aan
het loonbedrijf vraag om minder
zware machines, antwoorden ze dat
het voor hen niet rendabel is om die
voor één boer aan te schaffen.”

Vragen meer boeren om andere
machines dan zal een loonbedrijf
daar wel in investeren is Smits over-
tuiging. ,,Als maar voldoende men-
sen bereid zijn om te schakelen is
alles mogelijk. Er duiken ook allerlei
boer-en-burgerinitiatieven op zoals
Herenboeren en Lenteland zich
inzetten voor een duurzame land-
bouw. Die willen een ander systeem
opzetten en 500.000 hectare opko-
pen voor duurzame landbouw. Dan
heb je het wel over 30 procent van
het landbouwareaal.”

Zware tijden
Mocht een ommezwaai in de land-
bouw uitblijven dan vreest Smit het
ergste. ,,Dan loopt de hele boel vast.
Onze kinderen gaan door de gevol-
gen van de klimaatcrisis zware tijden
tegemoet. Alleen met harde rigou-
reuze ingrepen valt het tij nog te
keren. En niet alleen bij de land-
bouw, maar ook de industrie moet
eraan geloven. We moeten anders
gaan leven. Ik snap werkelijk niet
dat ouders voor een vakantie even
het vliegtuig pakken. Wat vind je
belangrijker? De toekomst van je
kinderen of een vliegvakantie? En
dat Schiphol naar de rechter stapt
omdat het aantal vluchten naar
beneden moet, is onbegrijpelijk.
De leiding van dat bedrijf heeft
totaal geen verantwoordelijk-
heidsgevoel. Bovendien wordt de
economische betekenis van Schip-
hol overschat. Sluiting van Schip-
hol levert Nederland per saldo

juist geld op.”

baar. ,,Wordt een boer nu ziek, dan
kan dat een bedreiging voor zijn
bedrijf betekenen.”

Smit pleit ook niet voor een terug-
keer naar de jaren vijftig. ,,We moe-
ten juist moderne inzichten en nieu-
we technieken gebruiken, mits ze zo
weinig mogelijk energie gebruiken.
Tegenwoordig wordt bijvoorbeeld
precisielandbouw duurzaam ge-
noemd. Maar door gebruik van tech-
nieken als drones en computers
stijgt toch weer de energie-input,
terwijl we daar vanaf moeten.”

De landbouw moet ook vooral
voor Nederland zelf produceren.
,,Hoe regionaler de productie, hoe
minder vervoer en dus energie er
nodig is. Voorstanders van de huidi-
ge landbouwpraktijken wijzen op
producten die we in Nederland niet
kunnen verbouwen als koffie en
citrusvruchten. Maar dat vormt maar
een heel klein deel van onze import.
De grote bulk aan producten zoals
varkensvlees, zuivel en tomaten,
exporteren we haast op dezelfde
schaal als dat we die importeren. De
enigen die daarvan profiteren zijn de
grote agro-industrieën.”

Meer landbouwgrond
Een zelfvoorzienender Nederland
maakt ons land ook minder kwets-
baar. ,,De landbouw is een funda-
mentele bedrijfstak. Als bepaalde
bedrijfstakken weg zouden vallen
kun je nog wel verder leven. Maar
voedseltekorten werken ontwrich-
tend op de maatschappij. We hebben
dan ook eerder meer dan minder
landbouwgrond nodig.”

Reageerden de natuur- en milieu-
bewegingen vooral geschrokken op

bouw in te dammen. Dat vraagt om
nog meer investeringen. Je levert de
landbouw uit aan het grootkapitaal.
Zoals we nu bezig zijn, houden we in
2040 nog achtduizend boeren over in
Nederland.”

Zijn alternatief: agro-ecologische
landbouw waarbij natuur en land-
bouw veel meer geïntegreerd wor-
den en inzet van mens- en echte
paardenkracht in plaats van machi-
nes. Dan zal niet alleen het aantal
boeren toenemen, maar het zal ook
gunstig uitpakken voor de natuur-
doelen. ,,Rond 1900 droeg de land-
bouw in Nederland juist bij aan een
toename van de biodiversiteit. Dat is
door de mechanisering, schaalver-
groting en gebruik van bestrijdings-
middelen in het tegendeel omgesla-
gen. We moeten terug naar een
kleinschaliger, met de natuur mee-
werkende landbouw. Zonder kunst-
mest en bestrijdingsmiddelen. Geen
grote zware machines meer die de
bodem kapotrijden, maar veel meer
handwerk gecombineerd met slim-
me gereedschappen die het werk
prettig houden.”

Minder kwetsbaar
Het is geen pleidooi voor een terug-
keer naar een tijd met grote heren-
boeren met een schare arme landar-
beiders. ,,Er zijn al succesvolle klein-
schalige landbouwinitiatieven waar
een groep mensen gezamenlijk
eigenaar is van het bedrijf. Dat
maakt het werk veel aan-
trekkelijker. Nu is een boer
vaak alleen op het land aan
het werk. Bij agro-
ecologische land-
bouw ga je bijvoor-
beeld met een
groep onkruid
wieden. Dat
maakt het werk
een stuk gezelli-
ger.” Zo’n gedeeld
bedrijf is ook veel
minder kwets-

de mega-overwinning van de BBB bij
de provinciale verkiezingen, Smit
ziet juist kansen. ,,In een behoorlijk
aantal standpunten van de BBB kan
ik me vinden. Dat Lelystad Airport er
wat hen betreft niet moet komen,
juich ik toe. En ik ben ook tegen
uitkoop van boeren en volbouwen
van boerenland. Meer huizen bou-
wen is sowieso kortzichtig. Er zijn
nu 200.000 woningen onbewoond.
Daarnaast staat er zes miljoen vier-
kante meter aan kantoor- en winkel-
panden leeg. Maak eerst daar wonin-
gen van. En laat mensen die dat
willen bij elkaar wonen zonder
gelijk te korten op hun uitkering.”

Net als BBB ziet Smit ook niets in
het huidige stikstofbeleid. ,,Dat is,
zoals vaker in de landbouwsector,
alleen symptoombestrij-
ding. Meer paniek-
voetbal dan goed

beleid. Na stikstof duikt weer het
volgende probleem op. Zet liever in
op echte verduurzaming van de
landbouw, dan lost het stikstofpro-
bleem zich vanzelf op.”

Schuldenlast
Veel boeren zeggen die verduurza-
mingsstap niet te kunnen maken
vanwege de schuldenlast bij de bank.
,,Een deel van je bedrijf verkopen
zodat je zonder schulden verder
kunt boeren is dan een optie. Dan zit
je ook niet meer in die vicieuze
cirkel van steeds meer te moeten
produceren om af te kunnen lossen.
Een kleiner bedrijf maakt overname
door kinderen of nieuwkomers in de
landbouw ook een stuk makkelij-
ker.”

Waar BBB en Smit duidelijk an-
ders over denken, is de omvang van
de veestapel. Zat de BBB in de gordij-
nen bij D66’s voorstel van een halve-
ring van de veestapel, volgens Smit
zou die met 80 procent moeten
verminderen, al was het alleen al om
van de import van veevoer af te
raken.

Maar als de BBB echt hart heeft
voor de boer en het boerenbelang,
dan zou de partij bij hem zijn licht
op kunnen steken. ,,Het gaat er toch
niet om hoeveel koeien of varkens er
in de stal staan, maar dat je een mooi
boerenbedrijf hebt waar je met
plezier een goede boterham ver-
dient? Uit een onderzoek van Trouw

bleek 80 procent van de boeren te
willen verduurzamen. Zet daar als
BBB op in. Dit is na jaren van pappen
en nathouden het moment voor een
echt andere landbouw.”

Agro-industrie
De BBB krijgt vaak het verwijt vooral
aan de belangen van de agro-indus-
trie te denken, de branche die Smits
visie op verduurzaming niet lijkt te
delen. ,,De BBB ontkent dat dat het
geval is, daar kunnen we ze aan


